
 

Protokoll nr 3 2023, från möte med Fiskekommunerna, FK 

Plats och tid:  8.30-12.00 Innovatum Science Park, Trollhättan 

Närvarande:  Jan-Olof Larsson (ordf.), Fredrik Handfast, Sotenäs. Hans Schub, 

Jenny Åslund (Teams 8.30-9.45), Tanum. Susanne Baden Pihl, 

Lysekil. Lars-Olof Axelsson, Uddevalla. Anders Arnell (Teams 8.30-

11.00), Ronny Svensson, Orust. Rolf Persson, Anna Aldegren (Teams 

8.30-9.30), Tjörn. Jan Utbult, Ronald Johansson, Öckerö. Fahimeh 

Nordborg, VGR.  

Sonja Andrén – Innovatum Samverkansplattformen 8.30-9.15  

Jenni Hagman, Ann Palmnäs – Position Väst, 8.45-9-15.  

Peter Linder (Teams) – Fiskbranschens Riksförbund 10.00-10.30 

 

Mötet öppnas §1  

Vice ordförande Jan-Olof Larsson väljs till ordförande för mötet och 

hälsade alla välkomna och förklarade mötet öppnat. 

Val av justerare §2 

Hans Schub utses till justerare. 

Föregående protokoll 

   §3 

Justerat protokollet från föregående möte, april 2023.  

 Beslöts  

Att med godkännande lägga protokollet till handlingarna. 

Förslag till dagordning 

§4. Beslöts, att godkänna förslaget till dagordning. 

  

Samverkansplattformen - Biomarina näringar 

                                   §5  

Sonja Andrén berättar om Innovatum Science Park, en 

innovationsstödjande verksamhet med tre fokusområden, varav blå 

bioekonomi är ett av dem. Det blå teamet arbetar med olika projekt för 

att stödja och utveckla främst SME och startup med mottot 

”engagemang för andras utveckling”. Sonja berättar om aktiviteter och 

resultat hittills i projektet samverkansplattformen biomarina näringar, 

vilket Fiskekommunerna deltar i. Samverkansplattformen har lyft 



gemensamma utmaningar genom workshops, seminarium, skapat 

nätverk ex. inom tångodling samt initierat samarbeten mellan företag 

(ex. gastrosea), utveckling av restströmmar och symbios samt 

förstudie till blått bioraffinaderi som exempel. Nyligen besökte 

Innovatum Island och Sonja berättar om hur ”Iceland ocean cluster” 

arbetar för att öka nyttjandet av havets resurser, ta tillvara på 

restströmmar där 100% av fisken förädlas, utöver föda till medicin, 

plåster, material etc. Ett inspirerande besök där vi i Sverige kan finna 

mycket inspiration.  

Efter Sonja och Innovatum presenterade sig Position Väst, Ann 

Palmnäs och Jenni Hagman. Position väst är också part i 

Samverkansplattformen biomarina näringar och dem berättade om 

Position Väst verksamhet som företagsetableringsverktyg, Som 

regionalt arbetar för att attrahera och underlätta etableringar i området. 

Ett övergripande stöd till kommunerna i Fyrbodal där dem är en 

regional del av nationella Business Sweden.   

Efter dragningen fick ledningsgruppen möjlighet att ställa frågor utifrån 

presentationen och Sonja svarade på samtliga.  

Ordförande tackade Sonja och Innovatum för en innehållsrik och 

intressant presentation och Ann och Jenni för att dem presenterade 

Position Väst viktiga funktion.  

 

Nytt från kommuner och VGR 

 §6  

                                   Sotenäs: Fredrik uppdaterar ledningsgruppen om nuvarande status för 

Smögen Lax. Mark och miljööverdomstolen har påbörjat handläggning 

och skickat ut remiss till berörda myndigheter för ärendet. Samtliga 

remissinstanser har inkommit med svar att dom tillstyrker ansökan, 

vissa instanser har kommenterat att ett tillstånd bör kompletteras med 

diverse ytterligare krav på Smögenlax. Det får ses som positivt och 

hanteringen har än så länge varit relativ snabb. 

Lysekil: Susanne meddelar att Anne är på uppdrag i Palermo för 

Lysekils kommun ”Mission, restore our oceans and water by 2030”.  

Öckerö: Ronald meddelar att fiskarna på Öckerö är bekymrade över 

dålig lönsamhet inom det demersala fisket. SVC avd 1 har haft dialog 

med Elous vind om att förflytta positionen för Poseidon för att öka 

möjligheten till fortsatt fiske om tillstånd för vindkraftparken ges. 

Ronald uppmärksammar också artikel från dagens datum i GP 

gällande SFPO tillsammans med fiskare från Fotö gällande 

målkonflikten havsbaserad vindkraft och yrkesfiske.  

Tanum: Jenny berättar att Grebbestads ostron nu fått skyddad 

ursprungsbeteckning i EU. Det innebär att Grebbestadsostron endast 

får kallas detta om det plockats av dykare alternativt för hand eller med 

håv i angivet område utanför Grebbestads kust.   



 

Uddevalla: Lars-Olof berättar att Projekt fjordtorsk tillsammans med 

8+ fjordar och Uddevalla kommun arbetar med en projektidé att föda 

upp 0-åriga torskar i kassar. Idén kom från provfiskning som utförts av 

SLU där torskarna tog upp, undersöktes och sen släpptes tillbaka 

livlösa. (idén tar tillvara de provfikade 0-åringarna) Projektet innebär att 

torskar i Byfjorden fångas in och placeras i kassar matas med 

kasserade musslor från Scanfjord tills de når vuxen ålder och hunnit 

med en lek och släpps därefter ut. Innan de släpps åter har ett antal 

försetts med sändare samt DNA klassats om de är Kategattorsk (vår 

kusttorsk) eller Nordsjötorsk. Tanken är att se om det är skillnad i 

benägenhet att lämna Byfjorden efter frisläppandet beroende på 

tillhörighet. Kassarna hängs på flotte för att kunna förflyttas och på så 

sätt undvika bottendöd under kassarna. Under ett möte ang. 

ekosystembaserad förvaltning föreslog 8+ fjordar att ta tag i en idé från 

Projekt fjordtorsk om att införa predationsfritt område i en del av 8-

Fjordar och även i systerprojekten på ostkusten, Detta för att se om 

utebliven predation från säl och skarv skapar balans i det marina 

ekosystemet genom att rovfisk i synnerhet torsk återkommer. Projekt 

fjordtorsk och Stiftelsen Byfjorden framtid avser att syresätta Byfjorden 

genom medfinansiering från Uddevalla kommun via IOP (individuellt 

offentligt partnerskap). I övrigt meddelar Lars-Olof att återplantering av 

ålgräs inte är så är lyckat framställs. Däremot är den naturliga 

återetableringen mycket god i mellersta Bohuslän. Bristen på goda 

habitat via ålgräsängar är inte avgörande för torskens återväxt 

däremot predationen från säl och skarvs (skarv jagar med stor 

framgång i ålgräs där även stora mängder ål äts) Projekt fjordtorsk fick 

Uddevalla kommuns miljöpris 2022.  

 

Orust: Satsningar på blå näringar fortsätter och så även utredningen 

för utbyggnad av kaj i Ellös. Kommunen samverkar med ex. Innovatum 

och Position Väst. Orust deltar i projekt Lyskraft – ett nätverk mellan 

kommuner och regioner där varje deltagare har ett ämne som man vill 

få hjälp att ge extra lyskraft. För Orusts del är det blå näringar och det 

har givit resultat i ett samarbete med bland annat Kristianstad och 

region Blekinge. Musselbaren och Janne Bark har serverat ”länsrätten” 

musselbullar med mos och rårörda lingon i samband med 

nationaldagsfirandet på Skansen. 

Tjörn: Anna meddelar skriftligt att Sillens dag och Havets dag har ägt 

rum på Klädesholmen respektive Rönnäng. Havets dag var något färre 

besökare än tidigare och Sillens dag var fler besökare.  

Göteborg: Madeleine och Andreas (via Andreas) skickade skriftligt in 

en uppdatering från Göteborg. En artikel om en yrkesfiskare kommer att 

publiceras. Syftet med artikeln är att lyfta fisket och fiskaren samt de 

arenor där man kan delta och ta del av kunskap om yrket. Artikeln 

kommer även flagga för kommande event som Västerhavsveckan, 

Donsö Fishing Meet och Nordic Seafood Summit.                               



Fiskbranschens Riksförbund 

 §7 

 Peter Linder, nytillträdd kommunikations och verksamhetsansvarig på 

Fiskbranschens riksförbund (FR) med via Teams och delar FR:s 

prioriterade områden. Spårbarhetssystem för fisk och 

vattenbruksprodukter har varit kostsamt och tidskrävande då ett nytt 

IT-system behövt utan att visa någon större effekt av ökad spårbarhet. 

HaV har fått i uppdrag av regeringen ta fram ett nytt system där 

registrering i HaV:s system endast är obligatoriskt för 

förstahandsmottagare. Kontroll delas mellan HaV och 

Livsmedelsverket. Officiellt beslut förväntas till 7 juli och införande 

hösten 2023. EU:s nya kontrollförordning förhandlades nyligen till 

att uppskov på 5 år för att inkludera förädlade produkter i 

spårbarhetssystemet, gällande råvara från tredje land gäller inte 

uppskovet men förväntas implementeras gradvis. Peter meddelar att 

Fiskbranschen nu engagerar sig i hur implementering av beslutet sker. 

Gällande Livsmedelsstrategin 2.0 välkomnar FR strategin och 

omtaget om dessa för att främja och stärka blåa 

livsmedelsproducenter men Peter förtydligar att det måste finnas 

juridisk tyngd och myndighetsansvar för att nå de intentioner som ryms 

i strategin. Vidare berättar Peter om Offentlig upphandling som 

fokusområde, i synnerhet efter Göteborgs beslut om förbud att köpa in 

bottentrålad fisk till offentlig måltid. En viktig aspekt är det mediala 

värdet ett sådant beslut ger till konsument. En konsekvensanalys har 

upprättats från FR gällande fallet. Mottagnings och 

beredningskapacitet är också ett fokusområde då, i linje med 

Jordbruksverkets utredning, att fiskeflottan idag inte matchar 

hamninfrastrukturen.   

                                   Möjlighet till frågor gavs och efter frågorna tackade (vice) ordförande 

FR och Peter Linder för en givande presentation av Fiskbranchens 

viktiga arbete.  

Uppföljning av pågående aktiviteter 

 §8  

a/ Bifogat i möteshandlingarna skickades länk till Jordbruksverkets 

årsredovisning av arbetet med Nationella Strategin och 

handlingsplanerna för Yrkesfiske, Fritidsfiske och Vattenbruk.    

I övrigt inget nytt att rapportera.  

Beslöts att godkänna informationen.  

b/ HaV höll i dialogmöte gällande regeringsuppdraget om nyrekrytering 

inom yrkesfisket, Ronald, Lars och Amanda deltog. Ronald redogör för 

innehållet i mötet och reflekterar över komplexiteten. HaV har efter 

dialogmöten även gett möjligheten att ge skriftliga synpunkter på 

frågan om hur nyetableringar kan ske inom småskaligt fiske. Amanda 

ställer frågan till ledningsgruppen om Fiskekommunerna ska inkomma 

med svar, sista svarsdag 30 juni. Ledningsgruppen beslutar att svar 

bör lämnas. Förslag på synpunkter ges, att lösa ut licensinnehavare 



gradvis för att möjliggöra nyetableringar. Amanda sammanfattar 

dialogen under mötet och delar utkast om svar på HaV:s frågor 

gällande fiskelicensprövningar och beståndsuppskattningar till 

ledningsgruppen innan synpunkter skickas till HaV.   

Beslöts, att lämna synpunkter gällande regeringsuppdrag om 

fiskelicensprövningar och beståndsuppskattningar för att 

möjliggöra nyetableringar av småskaligt fiske, efter att Amanda 

tagit fram förslag för godkännande av ledningsgruppen.    

Beslöts att godkänna informationen.   

c/ Ingen övrig uppföljning meddelades.  

Komplettering ansökan Mareld  

§9  

Amanda informerar om att (med kort varsel) möjlighet finns att påvisa 

kompletteringar i ansökan om Mareld. Fredrik förtydligar att sändlistan 

för remissen inte inkluderade fiskets producentorganisationer utan 

endast berörda kommuner. Efter påtalande finns nu möjlighet till 

yttrande. Amanda föreslår att Fiskekommunerna påvisar 

kompletteringar gällande bilaga C11: Kommersiellt fiske. 

Ledningsgruppen beslutar att Fiskekommunerna bör yttra sig i frågan. 

Amanda sammanfattar kompletteringarna som via dialog under mötet 

lyfts och ber ledningsgruppen vara uppmärksamma på utkast av 

yttrande då sista svarsdag faller nästkommande vardag.  

Beslut, att Fiskekommunerna yttrar sig gällande remiss om 

kompletteringar i ansökan Mareld, Amanda bereder förslag till 

yttrande för godkännande av ledningsgruppen.  

 

Rapporter och kommande möten 

   §10 

a/ Möjlighet att göra inspel till Livsmedelsstrategin 2.0 förlängs till 30   

juni. Ledningsgruppen ser möjligheter i att komplettera inspelet 

ytterligare och identifierar tillägg till föreslaget inspel. 

Beslut, komplettera Fiskekommunernas inspel till 

livsmedelsstrategin 2.0 

b/ Amanda meddelar att Yttrande för tillståndsbestämmelser för   

räkfiske i Skagerrak och Kattegatt inskickat till HaV.   

Beslöts, att godkänna informationen 

c/ För kvarvarande projektperiod (tom. 31 dec.) är ekonomin god, 

utrymme finns för framtagande av informations-, 

kommunikationsmaterial. Förslag ges, att till nästa möte komma med 

förslag på informationsinsatser utifrån Fiskekommunernas syfte och 

mål.   



Beslut, att kommande möte ge förslag på 

kommunikationsinsatser inom ramen för Fiskekommunernas 

syfte och mål.  

d/ Amanda informerar om kommande event som syftar till 

Fiskekommunernas verksamhet, Västerhavsveckan 5-13 augusti, 

Donsö Fishing meet 29 augusti.  

Eventuell medverkan under nästa års Västerhavsvecka lyfts.  

e/ Under övriga rapporter meddelar Amanda att SFPO anordnar 

manifestation för yrkesfisket emot havsbaserad vindkraft den 16 juni. 

                                   Beslöts för delpunkterna ovan: 

Att med godkännande lägga rapporterna till handlingarna  

 

 

Vad kommuniceras från mötet 

   §11 

Vikten av återväxt och attraktion inom yrkesfisket för att inte åberopa 

konsekvenser för yrkets fortsatta existens, beredskap och framtida 

livsmedelsförsörjning. 

Kommande möten 2022 

   §12 

Datum för kommande möten med Ledningsgruppen samt förslag till 

studiebesök.  

Nya datum för kommande ledningsgruppsmöten beslutades: 

15 sept      

21 okt       

16 dec     HaV:s lokaler Göteborg.  

Övriga frågor  §13 

Inga övriga frågor förekom 

Mötet avslutas  §14  

Ordförande tackade för mötet och önskade alla en glad sommar.  

 

 ………………………………………………………….. 

 Amanda Gustafsson, sekreterare 

………………………………………………………… 

  Jan-Olof Larsson, ordförande 

 



……………………………………………………………    

 Hans Schub, justerare 

 

Protokollet är digitalt justerat 


